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§ 1  Godkännande av dagordningen, val av justerare och 

tid för justering 

Det utsända förslaget till dagordning godkändes. Protokollet 

justeras av ordföranden och vice ordföranden och anmäls därefter 

till stadsdelsnämnden den 4 februari 2016. Justeringen planeras 

till onsdag 16 december. 

 

§ 2  Från förra sammanträdet: Hur ordna så att 

invånare i andra stadsdelar kan följa satsningen i 

Fagersjö? 

När försöksverksamheten i Fagersjö diskuterades vid rådets förra 

sammanträde den 13 oktober tog ordföranden Martin Westin 

(MP) även upp att det behöver ordnas så att invånare i andra 

stadsdelar kan följa processen i Fagersjö. Rådet bestämde att den 

frågan skulle diskuteras vidare vid dagens sammanträde. 

 

Förvaltningen redogjorde för de kanaler som finns och används: 

Annonsering i lokalpressen, stadens webbplats, twitter. Det finns 

även tankar om att använda något socialt medium, exempelvis 

Facebook, i samarbete med deltagande invånare. Martin betonade 

att det även är viktigt att erbjuda tillfällen för dialog.  

 

Pelle Pettersson (S) berättade att han får frågor om i vilken 

stadsdel nästa satsning kommer att ske. 

 

§ 3  Genomgång av balanslistan 

Balanslistan över nämndens uppdrag till rådet och förvaltningen 

lades till handlingarna – se bilaga. 

 

§ 4  Genomgång av ärenden till nämnden den 16 december 

Ärende nr 1: Verksamhetsplan och budget för 2016 

Förvaltningschefen Kerstin Sandström redogjorde för arbetet att 

ta fram ett lokalt utvecklingsprogram, ett uppdrag som alla 

stadsdelsnämnder har fått av kommunfullmäktige och där även 

facknämnder och bolagsstyrelser ska delta. Staden ska särskilt 

fokusera på de geografiska områden som har störst utmaningar. 

Farsta är ett av de sju stadsdelsområden som fullmäktige har 

konstaterat har behov av sådana stadsövergripande prioriteringar. 

 

Det lokala utvecklingsprogrammet kan komma att omfatta både 
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geografiska och tematiska områden, beroende på resultatet av den 

nulägesanalys som förvaltningen nu ska genomföra. Även 

invånarna kommer att få möjlighet att bidra, vid kommande 

medborgarforum och via andra kanaler, och demokratirådet 

kommer att vara en bra referensgrupp under arbetets gång. 

Programmet kommer sedan att fastställas i samband med 

nämndens beslut om tertialrapport 2 den 22 september nästa år. 

Det kommer att sträcka sig ungefär fem år framåt i tiden. 

  

Bortsett från de särskilda demokrati- och utvecklingsmedel som 

kommunfullmäktige avsatt – för Farstas del 5,3 miljoner kronor 

under 2016 – kommer utvecklingsprogrammen att finansieras 

inom ramen för stadsdelsnämnders, facknämnders och bolags-

styrelsers ordinarie budget. 

 

Martin Westin (MP) underströk att det är viktigt att utvecklings-

programmet inte begränsas till de verksamhetsområden som 

stadsdelsnämnden ansvarar för. Ett av programmets syften är ju 

att åstadkomma processer där alla resurser – även facknämnders 

och kommunala bolagsstyrelsers – drar åt samma håll. 

 

Lars Bäck (V) föreslog att förvaltningen skulle kunna titta på hur 

Söderköping arbetar för att skapa samordning mellan olika 

kommunala instanser. Lars Hultkvist (KD) menade att analys-

arbetet och utvecklingsprogrammet kan ligga till grund för 

kommande års verksamhetsplaner. 

 

Förvaltningen informerade också om att verksamhetsplanens 

bilaga 15, Försöksverksamhet i Fagersjö, bland annat bygger på 

rådets tidigare diskussioner om målen med den satsningen. 

 

Rådet hade inga övriga synpunkter på förvaltningens förslag till 

verksamhetsplan 2016. 

 

Ärende nr 7: Ändrad instruktion för stadsdelsnämndens 

demokratiråd 

Rådet hade inga synpunkter. 

 

 

 



Farsta stadsdelsnämnd 

Demokratirådet 
Protokoll 

2015-12-14 

Sida 4 (9) 

 

  

 

 

 
 

 

 
 
 
 

Justerarnas signaturer 

§ 5  Beredning av partiskrivelser inför behandling av 

nämnden 

 

a) Från M och L: Fördelning och utvärdering av demokrati- 

och utvecklingsmedlen 

Förvaltningen redogjorde för det som har gjorts hittills och 

påbörjats inom ramen för demokrati- och utvecklingsarbetet. 

Utvärdering sker i form av enkäter och noteringar om antalet 

besökare vid evenemang och andra aktiviteter. Någon mer 

vetenskaplig utvärdering pågår inte i dagsläget.  

 

Martin Westin (MP) påpekade att även förvaltningens 

reflektioner är viktiga i utvärderingsprocessen. Han uttryckte 

också sin uppskattning över de båda partiernas knuff när det 

gäller att komma igång med konkreta insatser. 

 

Förvaltningen planerar att ärendet ska kunna behandlas vid 

nämndens sammanträde den 4 februari nästa år. 

 

b) Från M och L: Demokratimedel 2015 och medborgar-

budget i Fagersjö  

Pelle Pettersson (S) anmälde jäv och lämnade sammanträdet 

medan den del av skrivelsen som handlade om Farsta gård 

diskuterades. 

 

Moderaterna och Liberalerna har föreslagit att nämndens 

demokratimedel används för att bidra till Farsta föreningsråds 

hyreskostnad för Farsta gård. Förvaltningen förklarade att detta 

inte är möjligt med de regler som gäller för demokratimedlen. 

Inte heller nämndens föreningsbidrag kan lämnas i form av 

hyresbidrag. 

 

Lars Hultkvist (KD) ansåg att det vore önskvärt att på något sätt 

kunna stötta den sortens föreningsliv som bedrivs på Farsta gård. 

Lars Bäck (V) menade att detta inte kan lösas av en enskild 

stadsdelsnämnd utan istället är en fråga för gruppledarna i 

Stadshuset. 

 

I skrivelsen föreslår partierna även att demokratirådet undersöker 

möjligheten att använda e-petition för att utveckla demokratin i 
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Farsta. Förvaltningen hade inte förberett någon information till 

detta sammanträde men kommer att ta upp frågan vid nästa träff 

med SKL:s nätverk Medborgarbudget den 16 december och 

sedan återkomma till rådet med information. 

 

Demokratirådet får ytterligare ett tillfälle att diskutera ärendet 

innan det förbereds för behandling vid nämndens sammanträde 

den 10 mars nästa år. 

 

§ 6  Beredning av ansökan från Farsta föreningsråd 

Pelle Pettersson (S) anmälde jäv och lämnade sammanträdet 

medan ärendet diskuterades. 

 

Farsta föreningsråd har ansökt hos stadsdelsnämnden om bidrag 

för att färdigställa en broschyr om Farsta gårds historia. Det är 

inte möjligt att ge bidrag till detta inom ramen för demokrati-

medlen, men förvaltningen har föreslagit föreningsrådet att 

istället lämna in en ansökan om föreningsbidrag. 

 
§ 7  Nämndsammanträden och medborgarforum i olika 

stadsdelar 

 

a) Utvärdering av 2015 – antal besökare, engagemang, 

resultat, kostnader mm 

Förvaltningen rapporterade om resultatet av de nämnd-

sammanträden med öppet forum som genomförts i andra 

stadsdelar under hösten 2015. Vid öppet forum och 

nämndsammanträde i Fagersjö den 22 oktober deltog sex 

invånare, i Hökarängen den 17 november deltog fyra invånare.  

 

Kostnaden för webbsändning i dessa båda nya lokaler var 2 500 

kronor högre än vanligt. Till det kommer kostnad för ljud-

anläggning och ljudtekniker om 17 000 kronor totalt för båda 

tillfällena. Hyra och kostnad för vaktmästare i Hökarängsskolan 

uppgick till 2 600 kronor. (Fagersjöskolan kunde användas utan 

kostnad.) Totalt har kostnaden för de båda sammanträdena alltså 

varit 22 100 kronor högre än om de hade genomförts i den 

vanliga lokalen, konferenscentret i förvaltningens lokaler i Farsta 

centrum. Till detta ska också läggas tiden för det merarbete som 

behöver utföras av ett antal tjänstepersoner. 
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De båda medborgarforum som anordnades i Fagersjö den 20 

oktober och i Hökarängen den 12 november var mer framgångs-

rika när det gäller antal besökare: I Fagersjö kom cirka 25 

invånare, i Hökarängen omkring 35. Kostnaden var också 

betydligt lägre eftersom det endast rörde sig om lokalhyra och 

vaktmästare på skolan i Hökarängen. (Fagersjöskolan kunde även 

den gången användas utan kostnad.) 

 

Många av besökarna deltog aktivt vid båda medborgarforum, 

ställde frågor och lämnade förslag om sådant som är aktuellt och 

engagerar i närområdet. Däremot svarade inte så många på den 

enkät som delades ut. 

 

Båda forum inleddes av nämndens ordförande och förvaltningens 

kommunikationsansvariga. Övergången till mer informella samtal 

runt borden tog ganska lång tid eftersom många var engagerade 

och ville ställa frågor direkt. En handfull förtroendevalda deltog 

vid båda tillfällena. Med fler deltagande förtroendevalda fram-

över kan övergången till bordssamtal eventuellt ske snabbare 

eftersom det då skulle finnas fler som kan lyssna och diskutera 

vid borden. 

 

Förmodligen nådde dessa båda medborgarforum inte invånare 

som inte har för vana att söka upp den sortens arenor. 

Förvaltningen gissade att nämnd och förvaltning nog snarare 

behöver hitta andra former och själv söka upp invånare och 

grupper som inte har något intresse av att komma till den här 

sortens evenemang. 

 

Lars Hultkvist (KD) föreslog att nämnden skulle upphöra med 

försöket med nämndsammanträden i andra stadsdelar, med tanke 

på kostnaden och det låga antalet besökare. Lars Bäck (V) 

menade att nämnden ännu inte har testat att genomföra enbart 

nämndsammanträde i någon stadsdel, utan föregående 

medborgarforum som eventuellt uttömmer invånares behov av att 

träffa nämnden. 

 

b) Planer för 2016 – stadsdelar, datum, teman mm för 

kommande beslut av nämnden 

Förvaltningen redogjorde också för planerna när det gäller 
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sammanträden och medborgarforum i andra stadsdelar under 

2016. Lars Hultkvist (KD) föreslog – med instämmande av Lars 

Bäck (V) – att den föreslagna planen ändras så att ett 

sammanträde genomförs utan föregående medborgarforum, för 

att testa om antalet besökare vid sammanträdet då ökar. 

Förvaltningen kommer att revidera planen utifrån dessa 

synpunkter så att nämnden sedan kan fastställa datum för nästa 

års medborgarforum. 

 

Lars Hultkvist (KD) menade att olika former av möten runtom i 

stadsdelarna ger nämnden möjlighet att lära känna dessa områden 

bättre, exempelvis genom föredrag. Han föreslog också att det 

ordnas ett särskilt möte med stadsbyggnadskontoret och stads-

byggnadsnämnden. Lars Bäck (V) påpekade att ett sådant möte i 

så fall behöver planeras så att det hålls i rätt skede i aktuella 

planprocesser, när det fortfarande är möjligt att lämna 

synpunkter. En inbjudan till stadsbyggnadsnämnden tas 

lämpligen upp i respektive partigrupp. 

 

§ 8  Rapport från SKL:s nätverk Medborgarbudget den 

23 oktober 

Deltagarna vid träffen den 23 oktober med SKL:s
1
 nätverk 

Medborgarbudget – vice ordföranden Klas Wissman (M) och 

Lars Bäck (V) samt tjänstepersonerna Marie Khoury och Thomas 

Kultti – sammanfattade sina intryck från dagen. Thomas 

underströk att fotarbete är viktigt, att det inte är tillräckligt med 

elektronisk information om man vill nå invånare. Klas nämnde en 

viktig iakttagelse som tagits upp vid en föreläsning, att utlovade 

men uteblivna satsningar kan leda till lägre valdeltagande på 

grund av besvikelse. I arbetet med medborgarbudgeten i Fagersjö 

är det därför viktigt att processen snabbt leder till konkreta 

resultat och att invånarna informeras om något blir försenat.  

 

På fråga från ordföranden svarade förvaltningen att processen i 

Fagersjö inte kommer att följas av forskare från SKL på det sätt 

som tidigare aviserats, utan bara indirekt genom de åter-

kopplingar som nämndens och förvaltningens representanter 

lämnar vid nätverkets träffar. 

 

Nätverkets nästa träff den 16 december kommer att ägnas åt 

                                                 
1
 Sveriges Kommuner och Landsting 
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metodfrågor och då deltar enbart tjänstepersoner. Förvaltningen 

kommer även att ha ett eget möte med ansvariga kontaktpersoner 

vid SKL, Lena Langlet och Anders Nord. 

 

§ 9  Försöksverksamheten i Fagersjö 

 

a) Rapport från intressegruppens första möte den 23 

november 

Förvaltningen rapporterade från det första mötet den 23 

november med den intressegrupp som håller på att bildas inom 

ramen för försöksverksamheten i Fagersjö. Martin Westin (MP) 

betonade att det är viktigt att de som ingår i gruppen själva är 

med och planerar nästa möte. Martin bad också förvaltningen 

inventera vilka fler föreningar och andra som kan tänkas vilja 

delta. 

 

Förvaltningen återkommer till rådet via mejl med förslag på 

datum för nästa möte med intressegruppen. 

 

b) Lokalen 

Förvaltningen rapporterade hur arbetet fortskrider med den lokal 

som kommer att öppnas vid Havsörnstorget. Förvaltningen hyr 

redan idag lokalerna av kommunala Familjebostäder och har gjort 

en beställning hos bolaget så att en yta om cirka 90 kvadratmeter 

anpassas till en verksamhet som kan omfatta enklare kommunal 

service, kafé med mera. Förhoppningsvis kan lokalen tas i bruk i 

april nästa år. Vad den ska användas till kommer delvis att 

avgöras i den kommande medborgarbudgetprocessen, som kan 

bedrivas parallellt med att lokalen görs iordning.  

 

Den demokratisamordnare som ska anställas i vår kommer tills 

vidare att ha sin bas i lokalen och samhällsvägledning kommer att 

erbjudas minst två kvällar i veckan. I övrigt kommer lokalen 

främst att användas av förvaltningen på dagtid och vara 

tillgänglig för föreningar på kvällstid. 

 

Ordföranden menade att det är viktigt att reda ut vem som styr 

över lokalen, så att föreningar inte känner sig utestängda. 

Exempelvis skulle ett husråd kunna bildas. Frågan tas upp igen 

vid rådets nästa möte och förvaltningen förbereder ett underlag. 
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§ 10  Övriga frågor 

Förvaltningen delade ut en rapport om webbsändningarna av 

nämndens sammanträden, med kostnader och antal tittare i realtid 

och totalt. Efter en kortare diskussion bestämdes att frågan 

bordläggs till nästa sammanträde.  

 
§ 11  Nästa sammanträde 

Rådets nästa sammanträde hålls måndag 8 februari 2016 klockan 

18.00. Då fastställs datum för årets återstående sammanträden. 

 

 


